
Here are some questions that can help you explore the various themes 
and issues in the story on your own or in a group discussion!

 How old is Palaniappan at the time of the story when he sells the cloth to Jamal? 

 Palaniappan had to make the decision on whether to sell the defective cloth at the expense  
 of the friendship and trust between him and Jamal. Have you ever had to make a decision  
 as difficult as Palaniappan, where friendship and loyalty was tested?

 What does the story reveal about differences between Palaniappan and Sivasu in terms of  
 their character and personality? How would you describe their relationship?

 Before the 1990s, Palaniappan’s prosperity came through working as commission agents for  
 Japanese sellers who had brought their business to Singapore. What do you imagine 
 Singapore was like when Palaniappan’s business was thriving? When Sivasu laments “Ah –  
 those times are gone,” are we able to empathise with him?

 How does the story weave a sense of place into the narrative? What are the details that you  
 found interesting? Are you familiar with any of the streets and places mentioned?

 Only Palaniappan’s wife Hemalatha attended their son’s Ramkumar wedding. What does  
 this reveal about Palaniappan’s relationship with his son? 

 Why does Panlaniappan hold on to a computer he is unlikely to use?

 Dialogue in the story is spare and interspersed with long silences between Palaniappan and  
 Sivasu. What is the impact of what is left unsaid? 

 Palaniappan did not spend the money from selling the cloth. It was found by his son 
 Ramkumar in a drawer after he died, left untouched for 10 years. What do you think of the  
 ending? Why do you think it was told from the viewpoint of the Ramkumar?

 How do you think Palaniappan paid the rent in the end? 

 The story never tells us if Palaniappan and Jamal’s friendship was eventually affected by the  
 sale of the defective cloth. How do you imagine this played out?

 What are some other questions left unanswered or ambiguous areas in the story?

 In the Mahabharata, the great King Yudhisthira, who never once told a lie, is considered the  
 epitome of righteousness. 

 The Mahabharata says because of his honesty, his chariot never touched the ground – even  
 in the battlefield. However, during the final battle, he was obliged to lie to save his kin. This  
 caused his chariot to crash down to earth.
 
 How did the story parallel this epic tale in the Mahabharata?
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Berikut merupakan beberapa soalan yang dapat membantu anda meneroka 
pelbagai tema dan isu yang terkandung di dalam cerpen ini secara 

persendirian mahupun dalam kumpulan perbincangan.

 Berapakah umur Palaniappan dalam cerita ini semasa beliau menjual kain kepada Jamal?

 Palaniappan perlu membuat keputusan sama ada untuk menjual kain yang rosak dengan menanggung  
 risiko menggugat persahabatan dan kepercayaan Jamal terhadap dirinya. Pernahkah anda membuat  
 keputusan yang berat seperti Palaniappan, di mana persabahatan dan kesetiaan anda terhadap 
 seseorang teruji?

 Cerita ini mendedahkan perbezaan perwatakan antara Palaniappan dengan Sivasu? Bagaimanakah  
 hubungan mereka?

 Sebelum 1990an, kekayaan Palaniappan diperolehi dengan bekerja sebagai agen penjualan bagi para  
 penjual Jepun yang berniaga di Singapura. Bagaimanakah gambaran anda tentang keadaan Singapura  
 ketika perniagaan Palaniappan sedang maju? Sewaktu Sivasu mengeluh “Ah – masa tersebut sudah  
 berlalu,” adakah kita dapat berasa empati terhadapnya?

 Apakah perasaan yang tercetus dalam diri anda tentang tempat-tempat yang dinyatakan dalam cerita  
 ini? Apakah yang dapat anda kongsikan tentang nama jalan dan tempat-tempat yang dinyatakan?

 Isteri Palaniappan, Hemalatha, sahaja yang menghadiri majlis perkahwinan anak mereka, Ramkumar.  
 Apakah yang dapat kita fahami tentang hubungan Palaniappan dengan anak lelakinya?

 Mengapakah Palaniappan enggan membuang komputer yang tidak mungkin dia gunakan?

 Palaniappan dan Sivasu tidak banyak berbual sesama mereka. Mengapakah keadaan ini berlaku? 

 Palaniappan tidak membelanjakan wang yang diperolehi daripada penjualan kain itu. Anaknya, 
 Ramkumar, menemui wang itu di dalam laci 10 tahun selepas kematian bapanya. Apakah pandangan  
 anda tentang pengakhiran cerita ini? Mengapakah agaknya ia diakhiri dari sudut 
 pandangan Ramkumar?

 Menurut pendapat anda, bagaimanakah akhirnya Palaniappan melunaskan sewa kedainya?

 Cerita ini tidak menjelaskan sama ada hubungan persahabatan Palaniappan dan Jamal terjejas akibat  
 perbuatan Palaniappan menjual kain yang rosak kepada sahabatnya itu. Pada pendapat anda,  
 bagaimanakah hubungan mereka selepas itu?

 Apakah persoalan-persoalan yang tidak terjawab atau tidak jelas dalam cerita ini?

 Walaupun kejujuran merupakan sikap unggul yang amat disanjung, Raja Yudhisthira tetap 
 melanggarnya demi menyelamatkan ahli keluarganya sendiri. Jika ia berlaku pada diri anda, apakah  
 pula tindakan yang akan diambil?

 Apakah persamaan cerita ini dengan kisah epik dalam Mahabharata?
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您可以参考下列问题，独自思考或小组讨论，探索故事中的主题和议题。

 帕拉尼阿班卖布给佳玛时，年纪有多大？ 

 帕拉尼阿班面临着一个困难的抉择，是否要顾及佳玛舅舅之间的深厚情谊和无比信任，将 
 有瑕疵的布匹卖给他？您曾经像帕拉尼阿班一样，做过备受友情与忠诚考验的抉择吗？

 故事中，帕拉尼阿班和悉瓦苏在性格和人品方面有什么不同？您如何形容他们之间的关
 系？

 20世纪的90年代以前，帕拉尼阿班身为日本商人的代理商，从中抽佣致富。您可以想象 
 在帕拉尼阿班生意兴隆的那个年代，新加坡的经济环境是怎样的？ 当悉瓦苏感叹“啊—— 
 那个时代已经过去了。”您能否感同身受？

 这个故事如何在叙事中营造一种地方感？您觉得有趣的细节是什么？您熟悉故事里提到 
 的街道和店铺吗？

 帕拉尼阿班的妻子玛拉塔独自出席儿子拉姆的婚礼，这揭示了帕拉尼阿班和儿子之间一 
 种怎么样的关系？

 为什么帕拉尼阿班不愿意丢弃那部他不可能使用的电脑呢？

 故事里的对话不多，穿插在帕拉尼阿班和悉瓦苏之间的多番沉默之中。许多没说出口的话 
 有什么含义？

 帕拉尼阿班最后还是没有动用那笔卖布所得的钱。钱放在抽屉里十年，一直到帕拉尼阿班 
 过世后，拉姆才找到。您对故事的结局有什么看法？为什么故事会从拉姆的角度来叙述？

 您觉得帕拉尼阿班最后如何还清租金？ 

 故事没有说明帕拉尼阿班和佳玛之间的友情，是否因这批有瑕疵的布匹交易受到影响。  
 您认为故事后来如何发展？

 故事中还有哪些情节不明，存有歧义，或仍待解答？

 据印度史诗《摩诃婆罗多》记载，伟大的坚战王从未说谎。为人正直，人们称他为正法。 
 《摩诃婆罗多》中提到，因为坚战王为人实诚，他的战车从不触及地面，即便在战场上 
 也是如此。然而，在与俱卢族最后的战役中，坚战王为了救亲人，逼不得已撒了个谎。 
 而他那辆飘浮在地面的战车坠落于地。您觉得这篇故事和上述情节是否有异曲同工之处？

关于故事《正法的战车》的讨论题
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